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اجتماعی

امروز اولین روز مدرسه کلاس 
اولی ها و هفتمی هاست

ســـال تحصیلی از هفته آینده آغاز می شود ولی برای 
دانش آمـــوزان کلاس اولـــی و کلاس هفتمـــی، امروز 

چهارشنبه 29 شـــهریور، اولین روز مدرسه است.
بـــه گزارش مهر، »جشـــن شـــکوفه ها« که هر ســـال 
زودتـــر برای دانش آموزان پایه اول برگزار می شـــود و 
»جشـــن جوانه ها« که مختـــص دانش آموزان کلاس 

هفتمی اســـت، امروز چهارشـــنبه برگزار می شود.
بـــه گفتـــه رضـــا مـــراد صحرایـــی، وزیـــر آمـــوزش و 
پـــرورش، تعداد کل دانش آمـــوزان در تمامی مقاطع 
و پایه هـــای تحصیلـــی بـــرای امســـال ۱۶ میلیـــون و 
۷۰۰ هـــزار نفـــر و تعـــداد کل دانش آمـــوزان پایه اول 
ابتدایـــی حدود یک میلیـــون و ۷۰۰ هـــزار نفر برآورد 

شـــده است.
قرار اســـت برای ســـال تحصیلی جدید 2 هـــزار و 2۰ 
پروژه آموزشـــی تحویل دانش آموزان شـــود که از این 
تعداد پروژه، ۵۴ درصـــد پروژه های آموزش و پرورش 

مشـــارکتی و ۴۶ درصد دولتی است.
همچنین امســـال ساعت شـــروع کلاس درس برای 
مقطـــع ابتدایـــی ۸ صبح و بـــرای مقطع متوســـطه 

۷:۳۰ صبح اســـت.

وزیر آموزش و پرورش:

 معلمان بازنشسته می توانند 
تا ۲۴ ساعت در هفته تدریس کنند

وزیـــر آمـــوزش و پـــرورش گفـــت: مجـــوز تدریـــس 
بازنشســـته ها تـــا ســـقف 2۴ ســـاعت در هفتـــه اخذ 
شـــده اســـت. با این کار تـــا حدودی کمبـــود معلم در 
برخـــی از نقـــاط کشـــور برای ســـال تحصیلـــی جدید 

جبـــران می شـــود.
بـــه گزارش ایســـنا، رضامراد صحرایی وزیـــر آموزش و 
پرورش در هزارو ســـی و دومین جلســـه شورای عالی 
آموزش و پرورش گفت: اســـتخدام طلاب در آموزش 
و پـــرورش مانند ســـایر داوطلبان ورود بـــه آموزش و 
پـــرورش اســـت و هیـــچ امتیاز خاصـــی بـــرای آنها در 

نظر گرفته نشـــده است.
وزیرآموزش و پرورش با اشـــاره به اینکه ســـازماندهی 
مـــدارس بـــه خوبـــی انجـــام شـــده و مـــدارس آماده 
آغـــاز ســـال تحصیلـــی جدید هســـتند خاطرنشـــان 
کـــرد: مدیـــران مـــدارس بـــرای مواجهـــه و مدیریت 
آســـیب های اجتماعی در مـــدارس، آموزش های لازم 

را دیده انـــد.
وی با ارائه گزارشـــی از فعالیت های آموزش و پرورش 
گفـــت: کتاب های درســـی در اختیار همه اســـتان ها 
قرار گرفته و ســـازماندهی نیروی انســـانی در مدارس 

هم بموقع انجام شـــده است.

مدیرکل نظارت بر خدمات سلامت سازمان 
بیمه سلامت عنوان کرد

تسهیل فرایند عقد قرارداد مراکز 
درمانی با بیمه سلامت 

مدیـــرکل نظـــارت بـــر خدمات ســـلامت ســـازمان 
بیمه ســـلامت ایـــران گفـــت: فرایند عقد قـــرارداد 
 2۴ اینترنتـــی و در  بـــه شـــکل  تســـهیل شـــده و 
اینکـــه  ضمـــن  می شـــود؛  انجـــام  کاری  ســـاعت 
 فراخوان های متعددی در این خصوص داده شـــده

 است.
به گـــزارش ایرنا، کیـــوان تاج بخش با بیـــان اینکه 
مؤسســـات و مراکز درمانـــی ملزم به عقـــد قرارداد 
بـــا ســـازمان بیمـــه ســـلامت هســـتند، افـــزود: در 
حال حاضـــر ۵2 هـــزار و ۳۵2 مرکز طـــرف قرارداد 
با ســـازمان بیمه ســـلامت هســـتند که نســـبت به 
ســـال گذشـــته این تعـــداد ۵ درصد افزایـــش پیدا 
کرده اســـت و امیدواریم کـــه تا پایان ســـال جاری 

این تعـــداد افزایش پیـــدا کند.

افتتاح ۳ ایستگاه جدید خط 6 مترو؛ 
بزودی

مجـــری خط ۶ متـــروی تهران با اعـــلام موفقیت آمیز 
بـــودن تســـت گـــرم ۵.۵ کیلومتـــر از مســـیر خـــط ۶ 
متـــرو گفت: در مهرمـــاه، این مســـیر ۵.۵ کیلومتری 
شامل ایســـتگاه های شهرزیبا، شـــهران و کوهسار به 

بهره برداری می رســـد.
عبـــاس فتحعلی پـــور بـــا بیـــان اینکـــه خـــط ۶ مترو 
دارای 2۷ ایســـتگاه اســـت و تاکنون ۱۷ ایســـتگاه آن 
به بهره برداری رســـیده، گفت: دو ایســـتگاه شـــهدای 
کـــن و کاشـــانی هـــم در این میـــان عبوری اســـت که 
مهرماه افتتاح نمی شـــود، اما بزودی بـــه بهره برداری 
می رســـد و در کل خط ۶ از ایســـتگاه دولـــت آباد آغاز 
و تا ایســـتگاه کوهســـار به طول ۳2 کیلومتـــر امتداد 
دارد. در ادامـــه نیـــز در نیمه دوم ســـال دو ایســـتگاه 
شـــهدای کـــن و آیـــت الله کاشـــانی بـــه بهره بـــرداری 
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نگاهی به مسیر پر دست انداز احداث تراموا در تهران

احداث تراموا عقلانی تر از اتوبان و زیرگذر و روگذر
گزارش خبری

گزارش خبری

 
از روزی کـــه شـــهردار تهـــران بـــرای 
یـــک  انعقـــاد  از  »ترامـــوا«  احـــداث 
تفاهمنامه بـــا وزارت دفـــاع خبر داد، 
موضـــوع »ترامـــوا« برای تهـــران بحث 

داغ ایـــن روزهای شـــهر شـــد.
شـــهردار تهران، ۱2تیرماه، در آخرین 
نشســـت خبری  خـــود که بـــا موضوع 
حمل ونقـــل برگـــزار شـــد، خبـــر داد 
کـــه ترامـــوا، در خـــط یـــک بی آرتـــی 
از ترمینـــال شـــرق تـــا میـــدان آزادی، 
ی  ز ا نـــد ه ا ا ر متـــر  ۱کیلو ۸ ل  به طـــو
می شـــود. زاکانـــی همـــان جـــا گفتـــه 
بـــود »مطالعاتـــی در این بـــاره انجـــام 
شـــده و به احتمال زیاد، در هفته های 
آینـــده تفاهمنامه در این زمینه بســـته 
هزینه کـــرد  بـــا  هـــم  آن  می شـــود، 

احتمالـــی 2۰۰میلیـــون یـــورو.«
شـــهردار تهـــران همچنان بـــه دنبال 
تحقق وعـــده خود بـــرای احداث یک 
خـــط تراموا درتهـــران اســـت. او بارها 
از ایجـــاد این خط گفته و هـــر بار هم 
با واکنش شـــورای شـــهر روبه رو شده 
اســـت. برخی اعضای شـــورای شهر از 
جملـــه رئیس کمیســـیون عمـــران و 
حمـــل و نقـــل معتقدند تـــا زمانی که 
مطالعـــات کارشناســـی ایـــن خـــط به 
شـــورای شهر ارســـال نشـــود و توسط 
شـــورا بـــه تأیید نرســـد امـــکان ایجاد 

این خـــط وجود نـــدارد.
ســـید جعفرتشکری هاشـــمی، پس از 
انتشـــار خبر امضای ایـــن تفاهمنامه 
و جزئیـــات آن گفت: »احـــداث تراموا 
نـــه در برنامـــه ســـالانه و نـــه برنامـــه 
چهارساله شهرداری پیش بینی نشده 
اســـت و بایـــد مطالعات کارشناســـی 
آن در شـــورای شـــهر مـــورد بررســـی و 
تصویب قرار گیرد و همچنین شـــورای 
عالی ترافیک هم آن را تصویب کند.«
پرویـــز ســـروری، نایب رئیس شـــورای 
شـــهر تهـــران پیـــش از آغـــاز یکصـــد 
و هفتـــاد و هشـــتمین جلســـه علنی 
شورای اسلامی شـــهر تهران نیز تأکید 
کـــرد: »موضـــوع احـــداث ترامـــوا در 

تهـــران از ابعاد مختلف مورد بررســـی 
قرار می گیرد و آغـــاز عملیات اجرایی 
آن پـــس از تأیید شـــورا خواهد بود.«
جلســـه  ر  د «  : گفـــت ی  ر و ســـر
هم اندیشـــی روز سه شـــنبه )دیـــروز( 
موضـــوع تراموا مطرح شـــده اســـت، 
بحثی کـــه اعضـــای شـــورا در رابطه با 
آن ســـؤالات مهمـــی داشـــتند. ابعـــاد 
مختلـــف موضـــوع مـــورد توجـــه قرار 
گرفت و مطالعاتی که ظرف سال های 
گذشته انجام شـــده بود تشریح شد، 
اما مقرر شـــد در دو محور و با برگزاری 
جلســـات هم اندیشـــی و جلســـاتی با 
کارشناســـان مرتبـــط با ایـــن موضوع، 
کار ادامـــه پیـــدا کنـــد. قطعـــاً موضوع 
ترامـــوا بحـــث حائـــز اهمیتی اســـت 
کـــه باید همـــه ابعـــاد آن مـــورد توجه 

قـــرار گیرد.«

احداث تراموا و افزایش ظرفیت 
مترو، عقلانی تر از توسعه 

خیابان ها و بزرگراه هاست
ن  کنـــو تا کـــه  تـــی  تحقیقا ر  د مـــا  ا
دربـــاره تراموا در کشـــور انجام شـــده 
اســـت، نظـــرات متفاوتی دربـــاره این 

دارد. وجـــود  وســـیله نقلیه 
معـــاون ســـابق حمل و نقـــل ترافیک 
تهـــران در گفت و گو با »ایـــران« ترموا 
را یکـــی از جنبه هـــای حمـــل و نقـــل 
عمومـــی می دانـــد و معتقـــد اســـت: 
»مهم این اســـت کـــه احـــداث تراموا 
در طـــرح جامع ترافیک تهـــران دیده 

شـــده باشد.«
مهندس مهـــرداد تقـــی زاده می گوید: 
تـــا زمانـــی که معـــاون حمـــل و نقل و 
ترافیک شـــهرداری تهران بوده، تراموا 
در طـــرح جامـــع دیـــده نشـــده بود. 
ح جامـــع بخواهیم  اگر بر مبنـــای طر
اظهـــار نظر کنیم، تراموا نباید داشـــته 
باشـــیم اما اگر مدیران شـــهری به هر 
علتی تمایـــل به احـــداث تراموا دارند 
تنها راه این اســـت که ایـــن بحث را به 
مشـــاوران طرح جامع ترافیک ارجاع 
دهنـــد. زیرا آنان همه اطلاعات شـــهر 
تهران را از نظر نقاط و حجم ســـفرها 
در اختیـــار دارنـــد. اگر بر این اســـاس 
و بـــا مطالعه و کارشناســـی اقـــدام به 
احـــداث ترامـــوا کنیـــم، می توانیـــم 
یکپارچگـــی را بـــا حمل و نقـــل فعلی 
حفظ و در مســـیرهایی که پیش بینی 

پس از کشـــمکش های فراوان درباره 
مصوبه اخیر در زمینه کنکور )مصوبه 
کنکور ۱۴۰2(، در آخـــر، پیگیری های 
داوطلبـــان و مجلـــس بـــرای لغو آن 
بی نتیجـــه نمانـــد و بخـــش مهمی از 
آن کـــه دال بـــر تأثیر قطعی ســـوابق 
تحصیلی در کنکور بود، اصلاح شـــد. 

به ایـــن ترتیـــب تأثیر قطعی ســـوابق 
تحصیلی به شـــرایط پیـــش از کنکور 

برمی گردد.  ۱۴۰2
کمیســـیون  عضـــو  امرایـــی  علـــی 
و  شـــفافیت  ن  ه بـــا ید د مـــوزش  آ
عدالـــت در گفت وگـــو بـــا »ایـــران« 
با اشـــاره بـــه جزئیـــات اصلاحیه ای 
که توســـط مجلـــس بر طـــرح اولیه 
شـــد،  وارد   ۱۴۰2 کنکـــور  مصوبـــه 
توضیـــح داد: مصوبـــه مذکـــور کـــه 
بـــه تأثیـــر معـــدل در کنکور اشـــاره 
دارد بـــه قانـــون ســـنجش و پذیرش 
برمی گـــردد. مجلس هیـــچ کاری به 

مصوبـــه ســـایر مراجع سیاســـتگذار 
ندارد و نســـبت به اصـــلاح مصوبات 
خـــود اقدام کـــرده اســـت. در تاریخ 
ز  ا  ۱ ۴ ۰ 2 یور  شـــهر  2 ۸ سه شـــنبه 
ســـوی مجلس بـــر قانون ســـنجش 
و پذیـــرش کـــه در تاریـــخ ۱۰/ ۶/ 92 
مصـــوب شـــده، اصلاحاتـــی اعمال 

است. شـــده 
وی افـــزود: اصل قضیه همـــان تأثیر 
معدل اســـت که در ماده 2 این طرح 
مصوب شـــد. در ماده 2 آمده اســـت 
کـــه تبصره ۵ ماده ۵ قانون ســـنجش 
و پذیـــرش بـــه شـــکل زیـــر اصـــلاح 
می شـــود: وزارت آمـــوزش و پـــرورش 

مکلف اســـت تمامی زیرساخت های 
لازم برای اعمال تأثیـــر قطعی معدل 
شـــرکت  رتبـــه  و  تـــراز  تعییـــن  در 
کنندگان در کنکور ســـال ۱۴۰۶ و بعد 
از آن را فراهـــم کنـــد و تـــا موعـــد یاد 
شده، کنکور ســـال های ۱۴۰۳، ۱۴۰۴ 
و ۱۴۰۵ بـــه روال کنکـــور ســـال های 
قبـــل از ۱۴۰2 برگـــزار می شـــود. این 
اصلاحیـــه طبـــق اصـــل 9۴ قانـــون 
اساسی به شـــورای نگهبان می رود و 
شـــورا طی ۱۰ روز فرصت بررســـی این 
مصوبه را دارد. اگـــر ایرادی به مصوبه 
نبـــود، توســـط رئیس مجلـــس و در 

نهایت رئیس جمهور ابلاغ می شـــود 
و دســـتگاه های اجرایـــی مکلـــف به 

اجـــرای مفاد آن هســـتند.
وی توضیـــح داد: آمـــوزش و پرورش 
شایســـته  کـــه  طـــور  آن  نتوانســـته 
اســـت زیرســـاخت های لازم را بـــرای 
و  تحصیلـــی  بق  ا ســـو ی  ور جمـــع آ
فرصت چندباره بـــرای ترمیم نمرات 
داوطلبـــان فراهـــم کنـــد. تصحیـــح 
ی  ز هم تـــرا و  ق  ا ور ا ونیکـــی  لکتر ا
نمـــرات در ســـال های مختلـــف جزء 
زیـــر ســـاخت های مهمی اســـت که 
آمـــوزش و پـــرورش بایـــد آنهـــا را به 
نحواحســـن انجـــام دهـــد و مطابـــق 

امـــروز، مجلـــس فرصـــت  مصوبـــه 
آمـــوزش و  بـــه وزارت  سه ســـاله ای 
پرورش داده شـــده اســـت کـــه برای 
رفع ایـــن مشـــکلات اقدام کنـــد. به 
ایـــن ترتیـــب از کنکور ســـال ۱۴۰۶ به 
بعـــد می تـــوان تصمیمـــات جدیدی 

. فت گر
امرایـــی در پاســـخ به این ســـؤال که 
آیـــا برگـــزاری دو مرتبـــه کنکـــور هم 
لغو خواهد شـــد یـــا خیـــر، گفت: در 
مصوبـــه اخیـــر مجلس آمده اســـت 
کـــه کنکـــور ســـال های ۱۴۰۳، ۱۴۰۴ و 
۱۴۰۵ هماننـــد کنکـــور ۱۴۰۱ بـــه قبل 

برگـــزار گردد؛ این یعنـــی تأثیر مثبت 
معـــدل و برگشـــت دروس عمومـــی 
به کنکـــور. برگـــزاری دومرتبه کنکور 
در ســـال در هیچ کـــدام از مصوبات 
مجلـــس و اصلاحیه هـــای آن نبـــوده 
اســـت. مجلـــس قانونگذار بـــوده و 
ایـــن مصوبـــه هـــم واضـــح و روشـــن 
اســـت. نیازی هم به رفع ابهام ندارد 
و دســـتگاه اجرایی بایـــد وظیفه اش 
را در اجرایـــی کردن قانـــون مجلس 

ایفـــا کند.
در گزارش از ســـوی مجلس شـــورای 
بـــا پیشـــنهاد  ایـــن مـــاده  اســـلامی 
مجتبـــی ذوالنور نماینـــده مردم قم 

تغییـــر پیـــدا کـــرد و به این شـــرح به 
تصویـــب مجلـــس شـــورای اســـلامی 
رســـید: مـــاده 2- تبصـــره ۵ مـــاده ۵ 
قانـــون بـــه ایـــن شـــرح زیـــر اصلاح 
می شـــود؛ وزارت آمـــوزش و پـــرورش 
مکلف اســـت تمام زیرســـاخت های 
قطعـــی  تأثیـــر  اعمـــال  بـــرای  لازم 
معـــدل در تعیین تراز و رتبه شـــرکت 
کنندگان در کنکور ســـال ۱۴۰۶ و بعد 
از آن را فراهـــم کنـــد و تـــا موعـــد یاد 
شده کنکور ســـال های ۱۴۰۴،۱۴۰۳ و 
۱۴۰۵ بـــه روال کنکور ســـال های قبل 

از ســـال ۱۴۰2 برگـــزار می شـــود.

دارو  و  غـــذا  ســـازمان  رئیـــس 
ی  پیش بینی هـــا م  عـــلا ا بـــا 
انجام شـــده بـــرای ذخیـــره ســـه 
ماهه سرم تزریقی و آنتی بیوتیک 
در آســـتانه پاییز، گفـــت: با توجه 
بـــه تمهیدات اندیشـــیده  شـــده 
ایـــن  تأمیـــن  زمینـــه  در  نبایـــد 
 اقلام در فصل ســـرما با مشـــکلی

 مواجه شویم.
دکتر ســـید حیدر محمدی درباره 
تمهیـــدات اندیشـــیده شـــده در 
زمینـــه تأمین ســـرم های تزریقی 
و داروهـــای درمـــان آنفلوانـــزا و 
ســـرماخوردگی به ایســـنا، گفت: 
نگرانـــی اصلـــی ما دربـــاره کمبود 
فصـــل  در  ریقـــی  تز ســـرم های 

تابســـتان بود کـــه با گرمـــای هوا 
مواجه بودیم اما، خوشبختانه با 
مشـــکلی مواجه نشدیم. در عین 
حـــال پیش بینـــی شـــده اســـت 
کـــه از طریـــق افزایـــش ظرفیت 
تولیـــد و واردات بتوانیـــم ذخیره 

اســـتراتژیک ایجـــاد کنیم.
او بـــا اشـــاره بـــه اینکـــه در حال 
حاضـــر موجـــودی آنتی بیوتیـــک 
کشـــور مناســـب اســـت، اظهـــار 
کـــرد: تلاش مـــا این اســـت تمام 
اقلامی که عمدتـــاً در فصل پاییز 
و ســـرما مصرف آنها بـــالا می رود 
را تأمیـــن کنیـــم و به همـــه تولید 
کننـــدگان اعـــلام کردیـــم که این 

ظرفیـــت را ایجـــاد کنند.

اعضـــای شـــورای اســـلامی شـــهر 
تهـــران رایـــگان شـــدن متـــرو و 
و  دانشـــجویان  بـــرای  اتوبـــوس 
دانـــش آمـــوزان را از ابتدای مهر تا 
۱۵ روز کاری به تصویب رســـاندند.
به گزاش ایســـنا، اعضای شـــورای 
اسلامی شـــهر تهران پس از بحث 
و بررســـی تصویـــب کردنـــد که از 

ابتـــدای مهر مـــاه تـــا ۱۵ روز کاری 
در مهـــر مـــاه، اتوبـــوس و متـــرو 
برای دانش آموزان و دانشـــجویان 
ح  رایگان باشـــد. اجـــرای این طر
پس از ایـــن تاریخ و تـــا پایان مهر 
مـــاه در قالـــب طرح یـــک فوریتی 
در شورای شـــهر مورد بررسی قرار 

خواهـــد گرفت.

سمیه افشین فر
خبرنگار

غزل رضایی ثانی
خبرنگار

لغو تأثیر سوابق تحصیلی با اصلاحیه مجلس بر مصوبه کنکور

کنکور به خانه اولش برگشت
رئیس سازمان غذا و دارو اعلام کرد

 ذخیره ۳ ماهه سرم و آنتی بیوتیک
در آستانه پاییز

مترو و اتوبوس برای دانش آموزان و 
دانشجویان ، 15 روز رایگان است

می کنند ترامـــوا را در نظـــر بگیریم.«
وی در پاســـخ بـــه این ســـؤال کـــه اگر 
احـــداث ترامـــوا باعـــث یکپارچگـــی 
حمـــل و نقـــل عمومی می شـــود، چرا 
قبـــل از اینهـــا در طـــرح جامـــع دیده 
نشـــده اســـت، می گویـــد: »مشـــاوری 
کـــه آن زمـــان دربـــاره طـــرح مطالعه 
کـــرده بود حتماً به این نتیجه رســـیده 
بود کـــه نیازی بـــه تراموا نیســـت چرا 
کـــه ترامـــوا میـــزان و ظرفیـــت جا به 
جایـــی مســـافر کمتـــری بـــه نســـبت 
مترو دارد، بنابرایـــن چون تهران جزو 
کلانشهرهاســـت چیزی مثـــل مترو را 
بـــرای تهـــران پیش بینی کـــرده بودند 
کـــه بخشـــی از آن ســـاخته شـــده و 
بخشـــی هنوز در دست ساخت است. 
در اکثر کشـــورهای پیشـــرفته، حومه 
شـــهر به وســـیله آزادراه و بزرگـــراه به 
شهر وصل نمی شـــود و بیشترخطوط 
ریلـــی و اتوبوســـرانی پیشـــرفته مـــورد 

اســـتفاده قـــرار می گیـــرد چـــرا کـــه 
بهره گیـــری از بزرگراه هـــا و آزادراه هـــا 
می تواند مشـــکلات ترافیکی بســـیاری 
را بـــه خصـــوص در ســـاعات پرتردد به 

وجود بیـــاورد.«
»ترامـــوا  می کنـــد:  خاطرنشـــان  وی 
و  حمـــل  سیســـتم  ر  د نـــد  ا می تو
نقـــل عمومـــی شـــهر لینـــک باشـــد و 
یکپارچگـــی و هماهنگی ایجـــاد کند. 
به شـــرط اینکـــه در مـــورد آن مطالعه 

انجـــام شـــده باشـــد.«
ایـــن کارشـــناس ترافیـــک بـــه نکتـــه 
بـــا  و  دیگـــری هـــم اشـــاره می کنـــد 
از اینکـــه در شـــهرها وقتـــی  انتقـــاد 
پولـــی اضافـــه می آورنـــد و بودجـــه ای 
هســـت برای توســـعه معابر خودرویی 
اقـــدام می کننـــد و بزرگـــراه می زننـــد 
تعریـــض می کننـــد،  را  و خیابان هـــا 
می گویـــد: »ایـــن موارد باعـــث خودرو 
محوری و افزایش ترافیک در شـــهرها 

می شـــود ولی به هر حـــال تراموا یکی 
از ابعـــاد حمـــل و نقل عمومی اســـت 
و بهتـــر از زیرگـــذر و روگـــذر و تعریض 

خیابان اســـت.«
وی در پاســـخ بـــه انتقادهـــای مطرح 
شـــده در خصـــوص مشـــکلات مردم 
در حمـــل و نقـــل عمومـــی و اینکـــه 
بهتر نیســـت به جای تراموا به ســـراغ 
گســـترش مترو یـــا اتوبوس های برقی 
برویـــم، می گویـــد: »قطعـــاً همـــه این 
کارهـــا در کنـــار یکدیگـــر و بـــا طـــرح 
دیدگاه هـــای کارشناســـی بایـــد انجام 
شـــود. همه این موارد و اینکه ظرفیت 
متـــرو را کامل کنند جـــزو طرح جامع 
حمـــل و نقل اســـت. در حـــال حاضر 
ســـر فاصله قطارهای مترو بین ۶ تا ۷ 
دقیقه اســـت در صورتی کـــه این زمان 
می تواند بـــه یک تـــا دو دقیقه کاهش 
پیدا کنـــد. یعنی کل این شـــبکه و زیر 
ســـاخت هایی که ســـاخته شـــده تنها 

بـــا اضافه کـــردن ناوگان ایـــن امکان را 
دارد تـــا ظرفیـــت جا به جایی مســـافر 
را ســـه تا شـــش برابر افزایش دهد که 
اقتصـــادی و عقلایی اســـت. از طرف 
دیگـــر اســـتفاده از اتوبوس های برقی 
و مترو به بحث کاهـــش آلایندگی هوا 
هم کمـــک می کنـــد. افزایش ظرفیت 
و خطـــوط متـــرو بـــا توجـــه بـــه زیـــر 
ســـاخت هایی که دارد قطعـــاً اولویت 
بســـیار بالاتـــری دارد ولـــی متأســـفانه 
می بینیـــم کـــه بیشـــتر بودجه هـــای 
شهری صرف توســـعه معابر می شود.«
سال هاســـت که شـــهرداران مختلف 
پایتخـــت از احـــداث ترامـــوا ســـخن 

گفته انـــد. 
حـــالا بایـــد دیـــد شـــهردار تهـــران با 
توجه بـــه قرارداد منعقد شـــده، موفق 
می شـــود تا دل شـــورای شـــهر نـــرم و 
بالاخره چشـــم تهرانی ها را بـــه تراموا 

روشـــن کند؟

سجاد صفری/ایران  

 آموزش 
و پرورش 
نتوانسته 

آن طور که 
شایسته است 

زیرساخت های 
لازم را برای 
جمع آوری 

سوابق تحصیلی 
و فرصت 

چندباره برای 
ترمیم نمرات 

داوطلبان 
فراهم کند.

مطابق مصوبه 
امروز، مجلس 

فرصت 
سه ساله ای به 
وزارت آموزش 

و پرورش 
داده است که 
برای رفع این 

مشکلات اقدام 
کند .

سجاد صفری/ایران  

تراموا، در خط 
یک بی آرتی از 

ترمینال شرق تا 
میدان آزادی، 

به طول ۱۸کیلومتر 
راه اندازی می شود

کیلومتر 
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